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Нынешний мир далек от стабильности, хотя еще на рубеже ХХ–ХХІ вв. ООН был разработан 

масштабный проект устойчивого развития и предпринят целый ряд конкретных мер по его 

практической реализации. 

Цель статьи – на основе осмысления мировой и национальной практики показать возросшую 

значимость философской базы прогнозирования социальной динамики и способов адекватных 

ответов на вызовы современности. 

Материал и методы. Научная работа базируется на результатах авторского многолетнего 

исследования динамики общественных процессов конца ХХ – начала ХХI в. и ее рефлексии в 

разработках социальных философов. В качестве основных использованы исторический, 

логический и диалектический методы, а также метод сравнительного анализа. 

Результаты и их обсуждение. Научная новизна данной публикации определяется тем, что она 

нацеливает философов на познание не внешних, вербально воспринимаемых социальных явлений 

и процессов, а внутренних, скрытых от внешнего наблюдения механизмов общественного 

развития, постигаемых посредством абстрактного мышления. Это поможет понять природу и 

сущность современных социальных кризисов, рисков и угроз, даст возможность выработать 

конкретные предложения по их предотвращению. Установлено, что цивилизационная парадигма, 

принятая многими постсоветскими философами за основу трактовки исторического процесса, не 

позволила адекватно воспроизвести в теоретической форме его объективную диалектику, а 

следовательно, спрогнозировать динамику социума на ближайшую перспективу. Отмечено явное 

расхождение взятой на вооружение россиянами философской цивилизационной концепции и 

самой социальной практики, идущей в русле формационного учения – встраивания России в 

глобальную систему капитализма на условиях его ядра. Показано, что не богдановская тектология 

и не синергетика, а диалектика позволяет постичь социальность в ее онтологической природе и 

антропологической сущности, исторической динамике и современной модификации как базе 

потенциальных вызовов ХХІ века. 

Заключение. Результаты исследования обосновали необходимость более фундаментальной 

разработки философской базы теоретического осмысления и прогнозирования динамики 

общественных процессов. Эту задачу в состоянии решить социальная философия, но ее саму 

следует переформатировать в плане переориентации ее проблематики с микро- на макропроцессы 

социума. 
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The contemporary world is far from stability, though already at the turn of the XX–XXI centuries the 

UN elaborated an extensive plan for sustainable development and took a range of measures to practically 

fulfill it. 

The goal of the article is to demonstrate the increasing importance of the philosophical background in 

prognosticating social dynamics and ways of adequate answering to contemporary challenges by means 

of the reflection on world and national practice. 

Material and methods. The scientific article is based on the results of the author’s long-term research 

of the dynamics of societal processes at the turn of the XX–XXI centuries and his enquiry into the 



reflection of social philosophers on this issue. In the range of key methods employed by the author the 

historical, logical and dialectical methods, as well as the method of comparative analysis may be outlined. 

Findings and their discussion. The scientific relevance of the article is determined by the research 

intention to motivate philosophers to comprehend not outward, verbally perceivable social phenomena 

and processes, but rather inward mechanisms of societal development, hidden from outward observation, 

which are cognized by abstract thinking. This intention contributes to the understanding of the nature and 

the essence of contemporary social crises, risks and threats; gives a possibility to elaborate concrete 

suggestions on their prevention. The article demonstrates that the civilization paradigm, which has been 

accepted by many post-Soviet philosophers as a foundation for the interpretation of the historical process, 

has not allowed us to adequately reproduce its objective dialectics in a theoretical form. Consequently, it 

has not allowed us to prognosticate the dynamics of society even for a short-long period. The author 

reveals the divergence between the Russian philosophical civilization conception and the very social 

practice, which follows the doctrine of formations, i.e. the engagement of Russia into the global system of 

capitalism with its only possible position of a kernel. As has been demonstrated, that neither Bogdanov’s 

tektology nor synergetics, but rather dialectics may allow us to comprehend sociality in its ontological 

nature and anthropological essence,   its historical dynamics and contemporary modifications as a 

background of potential challenges of the 21st century. 

Conclusion. The research findings have justified the necessity of a more fundamentally grounded 

elaboration of philosophical background of theoretical comprehension and prognostication of the 

dynamics of societal processes. The task may be solved by social philosophy in case its problematic 

matter is reoriented from micro- toward macro-processes of society. 

Key words: society, sociality, social dynamics, the doctrine of formations, the civilization conception 

of history, global capitalism, social philosophy, philosophy of history, dialectics. 


